
Zsolt BOGDAN 

Roxana Croitoru : În stagiunea trecută, regizorul Andrei Şerban a dorit mult 
să lucreze cu tine, În colaborare, la Teatrul Naţional din Cluj. Nu s-a materializat 
acea colaborare dar acum joci În "Unchiul Vanea" un rol foarte important, doctorul 
Astrov. Spune-mi ce Înseamnă pentru tine, care ai mai jucat un rol de referintă din 
Cehov, e vorba de Lopahin din "Livada de vişini", În regia regretatului Vlad Mugur. 
Ce Înseamnă pentru tine reÎntâlnirea cu Cehov şi Întâlnirea cu unul dintre cei mai 
importanţi regizori români? 

Bogdan Zsolt: Nu pot să spun ce înseamnă. A fost o chemare. O schimbare. 
De fapt în faţa fiecărui rol simt acelaşi lucru , dar poate acum e ceva mai special .  
E vorba de_ un rol foarte mare şi foarte greu de jucat. 

R.C. :  In primul rând, felul În care e citită piesa, e altfel decât ne-am obişnuit 
noi cu Cehov. E un spectacol foarte solicitant şi din punct de vedere fizic: odată, 
pentru că acoperiţi un spaţiu de joc imens, fiind vorba de sala de spectacole şi de 
scenă, iar În scenă aproape că nu rămâne niciun unghi neexplorat. Decorul vostru 
e aproape tot teatrul. Spune-mi cum te-ai apropiat tu de acest personaj, pe care, 
În mod obişnuit, În spectacolele cu "Unchiul Vanea", Îl vezi ca un om foarte inteli
gent, dar şi foarte dezamăgit de viaţă. 

B.Zs.: . . .  când sunt împreună cu colegi i  mei într-o formă bună şi am şansa întâl
nirii cu un mare regizor şi cu un rol important, de la prima repetiţie până la premieră 
mă transform pas cu pas. Parcă aş fi Frankenstein. Gesturile, sentimentele pe care le 
joc pe scenă mă urmăresc şi devin ale mele şi în viaţa privată. Mă costă mult, e o 
transformare dureroasă până înving toate obstacolele şi ajung în premieră. De această 
dată, cred că a fost mai dureros ca oricând. Cred că m-am apropiat de personaj . 

R.C.:  Personajul tău, doctorul Astrov, aşa cum l-ai gândit, cum l-ai făcut, cum 1-a 
vrut şi Andrei Şerban, ca unul care se zbate În situaţii limită, creează momente extra
ordinar de adevărate. Scena beţiei ai făcut-o magistral. Un om care crede că şi-a 
pierdut sentimentele şi că viaţa lui s-a irosit. Rămâne doar pădurea, e singura lui 
bucurie. Felul În care te balansezi acolo, deasupra abisului, pe pasarelă, apoi cobori 
şi apuci scândura, Încerci să te agăţi de ceva, de ceva solid, să te regăseşti. 

B.Zs.: Eu cred că, fără falsă modestie, am şi eu o parte a mea în procesul de 
creaţie al acestui personaj - ca şi celelalte personaje şi acesta a fost creat de 
Andrei Şerban cu trupul , cu sângele meu . Este conceptul lu i .  Singur nu puteam. 
A fost o întâlnire fericită, într-un ceas bun. 

R.C. :  A trebuit tot timpul să ai o atenţie distributivă, pentru că, de exemplu, În 
actul /, spui monologul În picioare, pe marginea strâmtă a loji/ar, ori panta aceea 
este foarte Înclinată. Nu poţi să fii numai cu trăirea ta, fără să fii atent şi unde 
păşeşti, pentru că poţi să te prăbuşeşti În orice secundă. Şi acea distanţare dintre 
voi, fiecare fiind plasat În alt loc al sălii, nu v-a creat momente dificile? 

B.Zs.: De foarte multe ori , dar ne-a ajutat Andrei Şerban, prin exerciţi ile zilnice, 
pe care le făceam împreună, înainte de fiecare repetiţie. La monologul de pe scară, 
din cauza fricii, la unele repetiţii şi la unele spectacole mi-au scăpat anumite replici . 
Pentru că nu pot să spun că nu mi-e frică. Când sunt în mijlocul acţiuni i ,  nu mă 
gândesc şi mă ajută foarte mult exerciţiul şi-mi scot din minte sentimentul frici i .  
Acum două luni am căzut de pe cal ,  dar m-am urcat repede, din nou,  pe cal .  Mi-a 
fost frică de accident. În aceste clipe, numai Dumnezeu te ajută, eşti în mâinile lu i .  
E o luptă între raţiune şi frică în care nu mai eşti o fi inţă normală, devii anormal. 
E o nebunie acolo. N-ar trebui să fie aşa. 



R.C. :  Este interesantă relaţia pe care o stabiliţi voi cu publicul. Îl includeţi În 
spectacol, U luaţi ca martor. Multe replici şi multe monologuri sunt spuse cu privirea 
aţintită drept În ochii spectatorului. La finalul scenei de beţie, pătrunzi printre spec
tatori, Îi acuzi pe spectatori, Îi iei de martori. E un moment foarte tensionat şi 
agresiv şi se transmite foarte puternic. 

B.Zs. :  Pentru mine acest monolog e punctul cel mai vulnerabi l  al acestui 
spectacol .  Pentru că e greu . Mi-a fost într-un fel frică. Mie nu-mi place să agresez 
oameni i ,  cu atât mai puţin publicul pe scenă. Mi se pare un lucru gratuit. E foarte 
uşor să urlu ,  să-i agresez, să-i scuip în faţă. E mult mai greu să transmiţi dintr-o 
propoziţie, nuanţele fine, cu două-trei conotaţi i ,  decât să uri i .  Dar, până la urmă, 
Andrei Şerban a avut dreptate. M-a împins în chestia asta şi câteodată îmi iese, 
altădată nu .  Acolo contează foarte mult starea de amărăciune a unui om, care 
poate uneori să fie inuman ,  care devine labil .  Labil itatea acestui om, care seamănă 
cu mine, iese la iveală prin agresivitate. Mi se întâmplă să mă folosesc pe scenă 
de lucruri apropiate, le am în buzunar - în buzunarul de la spate - şi pe care în 
viata de toate zilele le scot rar la iveală. Pentru că sunt eu. Dacă nu sunt eu, pot 
să 'mă pun în ghi l imele şi pot să arăt lucrurile mult mai uşor, pentru că eul meu 
rămâne ascuns, n imeni nu ştie cum sunt eu. E dureros pentru mine să accept , să 
mă arăt aşa cu totul .  De aceea a fost pauza aceea mare la început, pentru că 
m-am confruntat cu mai multe lucruri în legătură cu eul meu. Mi-am pus întrebări: 
ce fac eu?, ce reprezint eu în ceea ce fac, unde greşesc continuu şi ,�poate, unde 
mă împiedic? Şi asta se referă nu numai la personaj , ci şi la actor. I ntre actor şi 
personaj se produce o legătură puternică ca o osmoză . Personajul  are efect asu
pra mea şi nu se ştie unde îi sunt rădăcini le. Totul depinde foarte mult de spiritul 
interpretu lui dar şi de matcă, de regizor. 

R.C.: Andrei Şerban dă coordonate cu totul neaşteptate personajelor, dar se 
bazează pe autor şi se bazează pe voi interpreţii. Această scenă, care spui că ţi-a creat 
atâtea probleme, Încheie foarte frumps scena beţiei, pentru că se termină la intensitatea 
cu care Începe. E foarte puternică. 11 crezi pe Astrov de la Început până la sfârşit. 

B.Zs. :  Nu .am crezut niciodată că trebuie să agresez spectatoru l .  Mă feream 
de asta, voiam dinadins să mă împotrivesc, ca un om, care are în el, un punct el 
vulnerabi l .  Şi nici n-am crezut că publicul nu va reacţiona, că nu va respinge agre
sivitatea. Dar dimpotrivă, ei primesc momentul şi absorb emoţia ca o sugativă . 
Această bombă de emotie e absorbită. 

R.C. :  Acest mod de a face teatru, de a forţa limitele posibilului, te-a convins 
să crezi că ar fi benefic pentru voi să mai lucraţi cu regizorul Andrei Şerban? Credeţi 
că e o experienţă care v-a marcat şi care poate fi dusă mai departe? 

B.Zs. :  A fost o experienţă care ne-a l ipsit. Era nevoie de ea. E un regizor care 
are un ochi ca un bisturiu ,  de laser, care îţi spune exact cine şi ce eşti , ce defect 
ai .  Ceea ce nu s-a mai întâmplat în Teatrul Maghiar. Toţi spun că suntem o trupă 
foarte bună. S-ar putea să fie adevărat, dar noi nu trebuie să ştim asta. Dacă 
acceptăm că sutem foarte buni , trebuie să o ştim pe undeva , dar să nu apară la 
suprafaţă. Ne-a spus fiecăruia în parte, cine ce defect are. Şi ne-a şlefuit. Or, şle
fu irea e foarte dureroasă . Şi pe toţi ne-a şlefu it, fără deosebire de sex şi de naţio
nalitate şi de vârstă şi de ierarhia noastră. Ne-a şlefuit, ne-a cioplit şi ne-a disecat. 
Câteodată, cu sânge, da, a curs şi sânge, râuri de sentimente inuti le. Dar a fost 
foarte benefică această experienţă. Am învăţat foarte mult. Şi a fost şi durere, foarte 
multă durere, pentru că nu se poate face nimic fără sacrificiu .  Şi sacrificiul nu e 
întotdeauna ceea ce crezi tu că e sacrificiu .  Au fost exerciţi i le, ceea ce ne-a spus 



Andrei despre teatru . Ceea ce nu mi-a plăcut e că ne-a spus toate astea la urmă. 
Or, nu mai puteam să fac sau să schimb prea mult. Ca şi cum ai cere unui occi
dental să lucreze potrivit metodei Jo Ha Kyu, după ce s-a clădit spectacolul .  Nu ai 
cum. Şi , după spusele lu i  Andrei ,  japonezii se antrenează conform aceastei metode 
ani şi ani la rând, până ajung la perfecţiune: să nu se gândească la nimic, să facă 
doar paşi şi forma să se îmbine perfect cu conţinutu l .  Nu se poate face peste 
noapte. Cine crede că îţi spun acum: Jo Ha Kyu şi mâine reuşeşti Jo Ha Kyu, 
pentru că tu ai vrut aşa, acela se înşală amarnic. Nu se poate să-ţi iasă, pentru că 
şi japonezii se antrenează zeci de ani ,  din generaţie în generaţie. Să crezi că ţie 
îţi iese numai aşa, după o noapte, mi se pare forţat. Ar fi trebuit să facem de la 
început aceste exerciţi i şi să constru im pe baza acestui exerciţiu .  Dar am învăţat 
foarte mult, a fost un experiment pentru mine şi pentru toată lumea. Era de multă 
vreme în noi setea, dorinţa puternică să facem teatru de artă, chiar şi cu preţul 
dureri i ,  pentru actor. După Vlad Mugur, nu au fost prea multe momente în care 
actorii să aibă o viziune asupra lucrulu i  pe care-I fac: prost sau mai bine. Deci, 
experienţa a fost foarte importantă, pentru că a doua oară s-ar putea să mai sărim 
o treaptă, rămâne de văzut. E de domeniul viitorulu i .  A fost un moment bun în viaţa 
noastră, dureros, adevărat şi să ne bucurăm că s-a întâmplat aşa. Suntem foarte 
norocoşi .  Am învăţat foarte mult, am lucrat cu un regizor foarte mare, cu care alţii 
nu au şansa să se întâlnească şi, ce să ne mai văităm: am făcut un lucru bun. 

R.C.:  Vreau să-mi mai spui ceva. Spectacolul are un ritm drăcesc. Ce v-a spus 
Andrei Şerban, cum v-a Învăţat să ţineţi acest ritm? 

B.Zs.: Baza bazelor (chiar dacă ne-a spus-o la urmă), e ritmul . Are perfectă 
dreptate. Totul ţine de ritm. Şi ne-a folosit. Mie, acum, lucrurile mi s-au l impezit. 



Mişcare lentă , mişcare rapidă - ca respiraţia ,  inspiraţie, expiraţie - e vibraţia .  
Aceste schimbări rapide dau o vibraţie ,  sunt foarte aproape de viaţă .  E foarte 
concentrat şi nu te lasă , te prinde ritmul .  Trebuie să simţi . O viaţă întreagă nu 
ţi-ar fi de-ajuns să înveţi Jo Ha Kyu .  Mi s-a întâmplat să simt că ritmul  cade, se 
descarcă, îmi scapă ş i  atunci trebuie să urei , să tragi tare. La baza lucruri lor în 
mod sigur e respiraţia, care imprimă ritmul şi e legată de bătăile in imi i .  Dacă 
ritmul e perfect, se armonizează cu ritmul cosmosului şi e adevărat, trăieşte. 
Spectacolul pulsează, trăieşte. 

lmola KEZDI 

Roxana Croitoru : Kezdi lmola, eşti una dintre cele mai tinere actriţe ale 
Teatrului Maghiar din Cluj, dar ai deja un palmares de invidiat. Ai jucat în roluri 
foarte importante, care au fost şi foarte apreciate, dacă m-aş gândi numai la Lea 
din Dybuk de S. Anski sau la Marie din "Woyzeck" de G. Bilchner. Ai lucrat cu 
regizori renumiţi , din ţară şi străinătate, dacă ne gândim la directorul tău Tompa 
Gabor sau la Mihai Măniuţiu sau la David Zinder, regizorul şi profesorul din Israel. 
Creaţiile tale au fost încununate cu nominalizări şi premii în ţară şi în străinătate. 
Ai făcut şi filme. Ce înseamnă pentru tine întâlnirea cu Andrei Şerban? 

Kezdi lmola: Tot ce aţi spus e foarte adevărat. Am avut parte de întâln iri foarte 
norocoase în viaţa mea, cu Tompa, cu Zinder, cu M_ăniuţiu .  Şi fiecare întâlnire pe 
scenă a însemnat o provocare, o nouă experienţă. lntâlnirea cu Andrei Şerban ,  


